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PUNTS DEBATUTS I ACORDS ADOPTATS: 
 
I.- APROVACIÓ ACTA SESSIÓ ANTERIOR: 25-09-09 .- En compliment d’allò 
que disposa l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 1 5 de desembre, 
Municipal i de règim local de les Illes Balears i l ’article 91.1 del 
Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurí dic de les Entitats 
Locals, aprovat pel Real Decret 2568/1986, de 28 de  novembre, el Sr. 
President demana als membres de la Corporació si al gú té alguna 
observació a fer sobre l’acta de la sessió anterior , que va tenir lloc  
el dia VINT-I-CINC de SETEMBRE de 2009, de la qual se n’ha expedit, 
prèviament, còpia de l’esborrany a cada Regidor per  al seu 
coneixement, rectificació d’errades o possible form ulació 
d’al·legacions, si fos el cas. 
  

No havent-hi intervencions, per UNANIMITAT dels reunits, sent 
disset el nombre legal de membres del Consistori i disset els 
assistents, és aprovada  l’acta de la sessió anterior, que va tenir 
lloc el dia VINT-I-CINC de SETEMBRE de 2009.  
  
II.- EXP. NÚM. 47MA/2008: PROJECTE RECUPERACIÓ I ES TABILITZACIÓ DE 
CALA AGULLA.- El Consistori examina l’expedient 47MA/2008, rel atiu al 



projecte de recuperació i estabilització de Cala Ag ulla. 
 
 La Sra. Pilar Gasull llegeix la següent proposta d ’acord: 
 

“Atès que per part de la Demarcació de Costes es va notificar l’obertura del termini d’exposició 
pública del Projecte de Regeneració i Estabilització de la Platja de Cala Agulla, i de 30 dies per 
tal de formular al�legacions. 
 
Atès que l’esmentat Projecte preveu la regeneració de la platja de Cala Agulla amb sediments 
de la serra de Tramuntana, en concret del terme municipal de Banyalbufar. 
 
Atesos els informes dels tècnics municipals que consten a l’expedient VAR 47 MA/08, de 
l’Ajuntament de Capdepera, els quals desaconsellen l’opció expressada a l’esmentat projecte. 
 
Atesa l’existència d’estudis alternatius que contemplen una acció menys agressiva, amb 
paràmetres de sostenibilitat i de menor impacte ambiental, amb la possibilitat d’escometre la 
recuperació de la platja de Cala Agulla amb arenes idèntiques a la mateixa platja, que es troben 
a la nostra costa, per tal de garantir que la seva biodiversitat no sigui alterada, acció que 
entenem menys agressiva i amb l’experiència de la regeneració anterior a altres municipis, que 
no han resultat gens satisfactòria. 
 
Atesa la preocupació que evidencia la Corporació Municipal, envers la necessitat d’escometre 
una actuació a la platja de Cala Agulla, donada la seva importància no sols com a motor 
econòmic del municipi, sinó per tal de preservar les seves característiques que la converteixen 
en un indret de caire únic a Mallorca.   
 
Atesa la convocatòria de les sessions de les Juntes de portaveus de data 24 de Setembre i 6 
d’Octubre celebrades a la Casa Consistorial, on l’opinió dels grups municipals que conformen 
la Corporació va ser unànime i que per part del representant d’ES GRUP, es va sol�licitar una 
actuació de caire immediat i transitori, per al primer trimestre de l’any vinent, petició a la que es 
van afegir la resta de grups polítics. 
 
Tot i que, sense que a aquest Consistori li consti de forma fefaent, sembla que el Ministeri de 
Medi Ambient ha descartat finalment el projecte. 
 
ES PROPOSA 
 
La Corporació Municipal del municipi de Capdepera, manifesta la seva disconformitat amb el 
Projecte de Recuperació i Estabilització de la Platja de Cala Agulla plantejat per la Demarcació 
de Costes, que preveu per a la regeneració, l’extracció de sediments del terme municipal de 
Banyalbufar.  
 
L’Ajuntament de Capdepera insta la Demarcació de Costes, per tal que estudiï i finalment 
executi l’alternativa d’escometre la regeneració de la platja de Cala Agulla amb aportacions 
d’arena de característiques homogènies situades al mateix litoral, actuació, com hem manifestat, 
de menor impacte ambiental i nul�la alteració de la seva biodiversitat. 
 
Atesa l’exposició efectuada pel Consistori, l’Ajuntament de Capdepera insta la Demarcació de 
Costes, per tal que,  si no fos possible l’execució del projecte definitiu de regeneració, 
escometre una actuació de caire transitori, com la realitzada l’any 2005, en el primer trimestre 
de l’any 2010. 
 
Presentar còpia del següent acord com a al�legació del Consistori de Capdepera, al Projecte 
d’Estabilització i Recuperació de la platja de Cala Agulla, presentat per la Demarcació de 
Costes.” 

 
La Sra. Pilar Gasull agraeix a tots els grups polít ics l’esforç 

per aconseguir la unitat en aquest assumpte tan imp ortant i perquè 
aquest projecte es dugui a terme. 
 

El Sr. Joan Ferrer diu que en aquesta proposta s’ha n recollit 
totes les peticions presentades pel seu grup i espe ra que la 



Demarcació de Costes accepti aquestes al·legacions.  Tots volem les 
regeneració de la platja, però amb arena de la mate ixa platja. 
 

La Sra. Maria Orts diu que està totalment d’acord a mb la 
proposta i s’ha de fer tot el possible perquè els e studis preliminars 
es converteixin en projecte.  
 

El Sr. Mateu Melis manifesta la seva conformitat am b la proposta 
i insisteix en la necessitat de regenerar la platja  amb arena de la 
mateixa platja. 
 

No havent-hi mes intervencions, per UNANIMITAT dels reunits, 
sent disset el nombre legal de membres del Consisto ri i disset els 
assistents, s’acorda: 
 

APROVAR la proposta transcrita. 
 
III.- EXP. NÚM. 222AG/2009: MOCIÓ EU-EV: DEFENSA DE L PROJECTE TREN-
TRAM I LA PETICIÓ AL GOVERN BALEAR DE LA NECESSITAT  URGENT QUE EL TREN 
ARRIBI ALS MUNICIPIS DEL CAP DE LLEVANT .- El Consistori examina 
l’expedient 222AG/09 relatiu a la moció, registrada  d’entrada a 
l’Ajuntament amb el núm. 6737, de 22-09-09, present ada per la Sra. 
Maria Orts Rodríguez i la Sra. Virgínia Urdangarín de Manuel, 
regidores d’EU-EV de l’Ajuntament de Capdepera i mo dificada per la 
moció registrada d’entrada amb el núm. 7004, de 05- 10-09. 
 

La Sra. Maria Orts Rodríguez llegeix la següent moc ió: 
 

“La defensa del projecte de Tren-Tram i la petició al Govern Balear de la necessitat 
urgent de que el tren arribi als municipis del cap de llevant. 
 
Exposició de motius 
 
- Atesa les reticències de certs partits polítics de Manacor a que el tren- tram passi per l’antic 
traçat del passeig del ferrocarril. 
- Atès que la Conselleria de Mobilitat ha fet els estudis, alternatives i projectes necessaris per 
dur a terme aquesta línia fins Artà. 
- Atesa la importància que te reobrir la línia antiga ja existent, degut a que encara es de domini 
públic, s’eviten nous impactes territorials i paisatgístics i, permet recuperar el pas per les 
poblacions de Sant Llorenç, Son Carrió, Son Servera i Artà.  
- Atès que recuperar l’antic traçat es punt important d’acord amb els batles de la comarca.  
- Atès que els estudis i informes tècnics desaconsellen el soterrament a la ciutat de Manacor per 
la seva complexitat i pels problemes que ocasionaria la seva construcció (molèsties, brutor, cost 
elevat, dificultats tècniques per desviar serveis). A més, els estudis remarquen que és totalment 
innecessari el soterrament ja que no estam parlant d’un tren convencional al seu pas per 
Manacor sinó d’un tramvia. De fet, el Tren – Tram esdevé una gran oportunitat d’implantar un 
sistema tram viari a Manacor (amb tots els avantatges que això suposa) i poder fer la 
remodelació del passeig ferrocarril i d’altres vies de l’entorn implicades directa o indirectament.  
- Atès que un tren-tramvia  te les prestacions d’un tren convencional en trajectes interurbans i 
la permeabilitat i flexibilitat d’un tramvia en trams urbans, fa més possible l’ampliació, en un 
futur, del trajecte fins a Cala Rajada degut a ser una zona molt urbanitzada. 
- Atesa que l’alternativa a que el tren no passi pel nucli urbà de Manacor significa milers de 
metres quadrats expropiats, finques xapades i propietats afectades sense justificació per que 
existeix un traçat que es de propietat pública. A més a més aquesta alternativa suposaria tenir 
dues estacions, la d’Artà a les afores i la de Palma al centre de Manacor, amb les dificultats de 
transbordaments que això suposa. De quina manera es cobrirà el trajecte entre les dues 
estacions? A peu? Es aquest el servei de transport públic que volem per a la comarca?. 
- Atès que la Conselleria de Mobilitat ha de garantir un bon servei de transport públic que 
ocasioni les menors molèsties possibles per als usuaris.  
 
Per tot això s’eleva a ple d’octubre la següent proposta d’acord 



 
1. Recolzar el projecte de tren-tram proposat per la Conselleria de Mobilitat i recordar que ha 
estat una gran reivindicació dels ajuntaments i veïns del llevant. 
 
2. Demanar al Govern de les Illes Balears que comencin les obres projectades amb la màxima 
celeritat possible, degut a la necessitat urgent que tenim de connectar els pobles del cap de 
llevant amb la resta de l’illa. 
 
3. Demanar al Govern Balear que si es realitza una consulta popular a la població de Manacor, 
aquesta es faci extensiva a la resta de municipis de la comarca, ja que és on es troben la majoria 
d’usuaris potencials del tren-tram i els que sofriran les conseqüències de una doble estació o de 
que finalment aquesta inversió no s’executi.  
 
4. Demanar a la conselleria de mobilitat i ordenació del territori la redacció del projecte de tren 
Artà-Cala Rajada amb la màxima celeritat possible.  
 
5. Demanar al Govern Balear i la Conselleria de Mobilitat la recerca de finançament per aquest 
projecte o que sol�licitin al Govern de l’Estat la inclusió del projecte de tren Artà – Cala Rajada 
al conveni en matèria ferroviària entre l’estat i la Comunitat Autònoma es Illes Balears. 
 
6. Remetre còpia del següent acord al President de les Illes Balears, M. Hble. Sr. Francesc 
Antich i Oliver, a la Conselleria de Mobilitat i Ordenació del Territori i a la Conselleria de 
Presidència del Govern de les Illes Balears.” 

 
Vist el dictamen de la unta de Portaveus, de 24 de setembre de 

2009. 
 
Obert el debat, el Sr. Joan Ferrer cedeix la paraul a al Sr. José 

Medina, que manifesta: “des del nostre grup, estem a favor des d’un 
primer moment d’acord al projecte d’arribada del tr en-tram a Cala 
Rajada, per considerar un mitjà de transport més qu e necessari tant 
per als veïns del nostre municipi com per als turis tes que ens 
visiten.  

Estem d’acord que la partida econòmica que es tenia  previst per 
a dur el tren a Alcudia, sigui destinada a la línia  fins a Cala 
Rajada.  

Estem d’acord a sol·licitar el compromís que l’arri bada del 
tren, sigui realitzada dintre de la pròxima legisla tura.  

Desitjaríem que el tren des de Cala Rajada fins a M anacor, sigui 
sense haver de realitzar cap tipus de transbordo i el mateix tingui 
una parada a l’Hospital de referència de Manacor.  

En el que fa referència al traçat del tren-trem pel  nucli urbà 
de Manacor, el nostre grup, no vol interferir en la  voluntat dels 
ciutadans de Manacor per ser una cosa molt particul ar i ens mereix un 
màxim respecte cap a aquesta població.  

Per tant, el nostre vot serà d’abstenció, pel motiu  esmentat 
anteriorment, a la moció presentada pel grup d'EU-E V.” 
 

El Sr. Mateu Melis diu que dóna suport la moció. Se mbla que els 
informes tècnics aconsellen aquesta solució i pot a gilitar l’arribada 
del tren a Cala Rajada.  
 

El Sr. Mateu Garau també dóna suport la moció i afe geix que 
seria una llàstima perdre aquesta ocasió.  
 

El Sr. José Gallego diu que el seu grup sempre ha d onat suport 
l’arribada del tres a Cala Rajada, per això votarà a favor de la 
moció.  
 

La Sra. Pilar Gasull agraeix la capacitat de diàleg  de la Sra. 
Orts per a presentar aquesta moció, però pensa que s’ha informat 



malament per part de la Conselleria. Per això el se u vot serà 
abstenció.  
 

El Sr. Batle diu que el seu grup també donarà supor t la moció. 
 
No havent-hi més intervencions, per DEU vots a favor (Regidors 

del PSOE, UCAP, PSM-EN, EU-Els Verds i Es Grup) i SET abstencions  
(Regidors del PP i UM), sent disset el nombre legal  de membres del 
Consistori i disset els assistents, s’acorda: 
 

Aprovar la moció registrada d’entrada a l’Ajuntamen t amb el núm. 
6737, de 22-09-09, presentada per la Sra. Maria Ort s Rodríguez i la 
Sra. Virgínia Urdangarín de Manuel, regidores d’EU- EV de l’Ajuntament 
de Capdepera i modificada per la moció registrada d ’entrada amb el 
núm. 7004, de 05-10-09, transcrita. 
 
IV.- NOMENAMENT REPRESENTANT A L’ASSEMBLEA GENERAL DE SA NOSTRA COM A 
CONSELLER/A GENERAL.- El Consistori examina l’expedient 225AG/09, 
relatiu al nomenament d’un conseller general de “Sa  Nostra”, Caixa de 
Balears, en representació d’aquest Ajuntament.  
 

Vist el dictamen de la Comissió Informativa Municip al d’Hisenda, 
de dia 30 de setembre de 2009. 
 

No havent-hi mes intervencions, per UNANIMITAT dels reunits, 
sent disset el nombre legal de membres del Consisto ri i disset els 
assistents, s’acorda:  
 
 Nomenar el Sr. Sebastià Sureda Rosselló, Regidor d ’aquest 
Ajuntament, com a conseller general de “Sa Nostra”,  Caixa de Balears, 
en representació de l’Ajuntament de Capdepera.  
 
V.- DECRETS I RESOLUCIONS .- Es dóna compte al Ple dels Decrets i les 
Resolucions dictats per Batlia o, fent ús de la sev a delegació de 
competències, per el Regidor Delegat, des de la dar rera sessió 
ordinària celebrada per l’Ajuntament en Ple i numer ats des del núm. 
304 al 368 de l’any 2009. 
 

El Sr. Joan Ferrer llegeix el Decret 334/2009, que diu: 
 

“334. DEPARTAMENT D’INTERVENCIÓ: 09/09/09 
RESOLUCIÓ DE BATLIA 
CONCERTACIÓ OPERACIÓ DE TRESORERIA 
Atès que l’Ajuntament de Capdepera, en data de 2 de setembre de 2009 va sol�licitar la  
la  presentació  d’ofertes  per  la concertació d’una operació de tresoreria per import de 
1.500.000 euros. 
Atès que la única oferta presentada és la de la Caixa. 
Vist l’informe emès per l’interventor. 
RESOLC: 
Primer.- Aprovar  la  concertació  d’una  operació de  tresoreria  per import de 1.500.000 euros 
amb la Caixa. 
Segon.- Notificar  el  present  acord  a  La  Caixa  i al  departament d’intervenció.” 

 
El Sr. Sebastià Sureda informa que s’ha cregut nece ssari 

realitzar aquesta operació per a solucionar el prob lema de liquiditat 
i poder pagar als proveïdors. 
 

El Sr. Joan Ferrer afegeix: 
 
Al plenari on se varen aprovar els pressupostos 200 8 el PP I EG ja 
varen advertir de que vosaltres hipotecàveu aquest Ajuntament per unes 



quantes legislatures. Al passar EU-EV a l’oposició,  ho confirmen 
diguent que sabien que era així i l’interventor els  ho va advertir, 
que tindrien que baixar la despesa corrent per pode r complir aquests 
objectius, cosa que hi estaven d’acord. 
Pues bé: A dia d’avui, no sols no s’ha fet cas a ca p ni una de les 
recomanacions de l’oposició (inclòs les aprovades p er majoria al 
plenari) com per exemple tornar els préstecs que no  s’han emprat, ni 
les mesures recomanades per tal de no augmentar la despesa corrent 
sinó que ens trobem davant un equip de govern que, de forma unilateral 
i una mica encoberta (recordem que el passat dimecr es 30.09.09 vàrem 
tenir comissió d’hisenda) FA UN PRÈSTEC DE 1.500.00 0’-€ per pagar 
despesa corrent.  
Això confirma, entre altres coses, que l’oposició t enia raó quan va 
presentar les seves teories al mes d’abril de que e ns anàvem cap a la 
fallida tècnica de l’ajuntament. No només s’ha volg ut amagar aquesta 
realitat, sinó que als pressupostos reials de l’aju ntament del 2009 la 
despesa corrent ha augmentat un 10 %, es a dir, cap  voluntat de 
intentar reconduir la situació. S’ha de tenir en co mpte que s’ha 
pujat, d’una manera brutal davant la crisis econòmi ca que sofrim, els 
imports de construccions, la contribució (IBI) i el  rebut dels fems i 
de tota la resta de las taxes. Es a dir, no poden p ujar més els 
imports, es mes, nosaltres demanem que s’actualitzi n a l’ IPC, al 
igual que l’any passat de juny a juny,  es a dir un a baixada del 1%. 
Estam permanentment de festa, i el poble assisteix de manera 
incrèdula, i mentrestant el servei de recollida de fems no funciona, 
la policia tampoc, cada regidor fa  el que vol (fes tes del Pilar), 
l’àrea  d’urbanisme està col·lapsada amb pocs exped ients (i expedients 
d’infracció aturats), enfrontaments per l’arena de Cala Agulla, les 
obres del pla ZP amb problemes, etc… 
Aquest préstec demostra clarament que l’ajuntament no té ni un duro, 
ja que s’ha fet amb l’únic objectiu de pagar la des pesa corrent, de 
manera amagada. Fins on penseu que podeu arribar?.  
Ens presenten uns pressupostos del 2010 sense volun tat de tornar 
aquest 1.500.000- €, per que segurament teniu pensa t prorrogar el 
préstec i el que vengui després ja s’han apanyarà. No voleu renunciar 
a fer cap de les capritxades que vos heu inventat i  que no suposen cap 
millora pel municipi. 
Des de l’oposició no podem permetre tot aquesta man era de desgovern, 
no volem esser còmplices d’aquest desgavell. Ens al lunyen diferències 
ideològiques, però estaiem d’acord amb una cosa. No  podem permetre que 
aquesta legislatura dinamiti la feina feta a les an teriors i hipotequi 
les futures.  
Per això presentem la següent: 
 

“MOCIÓ 
 
Exigim  que amb caràcter d’urgència es faci una AUD ITORIA per saber 
que ha passat i per on s’han anat els doblers.  
 
El compliment de les mesures adoptades per la conse cució de 
l’equilibri pressupostari. O sigui reduir la despes a corrent, reduir 
el capítol 2 i mantenir el capítol 9 d’amortització  de préstecs, o 
sigui no augmentar els préstecs i primordialment to rnar  el préstec no 
utilitzat. 
 
Demanem al Sr. Batle que si no és capaç de recondui r la situació de 
desgovern que s’ha instaurat a l’ajuntament que es plantegi quina 
mesura ha de prendre, com per exemple que se sotmet i a una moció de 
confiança per demostrar qui esta amb ell. 
 



Reflectir als pressupostos del any 2010 el retornam ent d’aquest 
préstec. Ja sabem que això suposarà una retallada d ’altres despeses, 
però es l’única opció que hi ha. 
 
Fins que no tinguem la relació amb que s’han gastat  els doblers dels 
préstecs, quans en queden, quans hem de reservar pe r fer front als 
sobrecostos de les obres que hi ha començades, i fi ns que es 
cumplesquin els acords del Ple, com per exemple la devolució dels 
préstecs no utilitzats, nosaltres els tres partits sota signants no 
ens tornarem asseure per discutir ni modificacions dels pressuposts, 
ni aprovació del REC, ni aprovació de la utilitzaci ó del romanent, ni 
a discutir els pressuposts del any 2010, ja que els  del 2009 ja no 
creiem que s’aprovin. 
 
Capdepera, 6 d’octubre de 2009”  
 

El Sr. Sebastià Sureda respon que es va presentar u n projecte de 
pressupost per a 2010. S’ha realitzat aquesta opera ció de tresoreria, 
com en la majoria de pobles de Mallorca, perquè els  proveïdors puguin 
cobrar. El que s’està fent se seguir el pla de sane jament financer 
aprovat. S’estan executant inversions necessàries p er al poble.  
 

El Sr. Joan Ferrer diu que està d’acord en algunes inversions, 
però l’inconvenient és descontrol de la despesa cor rent. 

 
Continua el Sr. Ferrer amb la lectura de l’acta del  ple de 13 de 

maig de 2008, segons acta aprovada amb data 3 de ju ny de 2008: 
 
En primer lloc el Partit Popular vol denunciar lo s egüent: 
1. El retràs amb la presentació del pressuposts. 
2. La inviabilitat de dur endavant una part grossa d’aquest. 
3. Lo mal fets que estan. 
4. L’augment del gasto corrent. 
5. El deute que generaran aquests pressuposts. 
6. L’augment important d’imposts que a la llarga ge neraran aquest 
pressuposts. 
7. El total desinterès del Equip de Govern per vole r debatí aquests 
amb l’oposició, ja que ha sigut un tema totalment t ancat quan els heu 
presentat. No s’ha consensuat amb l’oposició. 
 
Això convida ha fer una reflexió seriosa del que av ui voleu aprovar i 
començarem per el cinquè punt. Si el que teniu clar  es que voleu 
endeutar l’ajuntament fins als límits mai pensat pe r qualque partit, 
lo seriós hagués sigut reunir abans a tots els part its per xerrar 
d’aquest tema i anar a cercar el consens amb projec tes que ens 
interesses a tots i poder analitzar d’una manera me s seriosa el 
desenvolupament dels pressupostos. I dic seriosa pe rquè no ho és de 
cap manera, aquests pressuposts son el resultat d’u na mala gestió amb 
els primers, i un resultat d’una política sense ten ir ben clar el que 
voleu fer, i això es tradueix amb un munt d’idees, si un munt, però 
que es volen executar totes amb un any, i això es t otalment impossible 
e inviable. Aquest Equip de Govern no te cap capaci tat de gestionar 
aquests pressuposts, i això ens dur al segon punt d e la denuncia que 
hem fet abans. 
Tampoc actualment aquest Ajuntament te la capacitat  per gestionar 
totes les contribucions especials que generaran, i que moltes de les 
inversions que es volen dur a terme estan lligades amb altres 
inversions, lo qual no es podran dur a terme cap de  aquestes que es 
troben lligades, per tant arribem al tercer punt de nunciat al 
principi. 



I el que es mes greu, la voluntat d’endeutar l’Ajun tament sense 
analitzar fins a on podem arribar. Normalment una f amília o una 
empresa quant es vol endeutar analitza fins ha on p odem arribar, o 
sigui mostrem els dits, o un tros de peu. Aquí vosa ltres mostreu tot 
el cos, vos es ben igual el que pensem nosaltres o el que pugui pensar 
el ciutadà, vos es ben igual que la pròxima, perdo,  les pròximes 4 0 5 
legislatures es trobin fermades sense una capacitat  de poder resoldre 
temes greus o interessants de cara al municipi, vos  a n’ha foteu de 
tot aquí l’únic que interessa es la cadira i la pag a cada mes, no hi 
ha mes interès que aquest, lo altre que voleu demos trar es una 
mentirà, una pantomima, uns dir que bons i guapos q ue som, purament 
una façana, i això vos heu de fer-ho mirar. Això en s condueix al quart 
punt abans denunciat. 
Basta esperar el següent punt de l’ordre del dia pe r veure lo mal 
parits que son, que per poder-los quadrar augmentem  un impost amb un 
60 %, i a mes a mes se posen uns ingressos que vosa ltres sabeu que no 
recaptareu, això no mes es una petita mostra del qu e voleu fer amb els 
diners dels contribuents els propers anys del que r esta d’aquesta 
legislatura. Una mala gestió i un augment dels impo stos per intentar 
equilibrar els números. Això ens dur al tercer i se xt punt denunciat 
abans. 
Estaiem d’acord en que es pugui assumir un deute, p erò al acabar la 
legislatura els pròxim ha de tenir les mans lliures  per poder 
treballar e invertir a on tinguin promès al seu pro grama electoral, i 
de la manera que ho feu només caldrà un economista per gestionar la 
deute i poder pagar a final de cada mes las despese s dels capítols 1, 
2, 3, 4, 7, 8 i 9, o sigui únicament gasto corrent,  cap inversió. 
 
I toca xerrar un poc dels pressuposts: 
 
D’entrada es veu clarament que s’han fet quadrar pe r complir amb la 
normativa vigent, principalment al capítol d’ingres sos i això en durà 
a que l’Ajuntament no tindrà liquidés i a final d’a ny haurà problemes 
per poder liquidar factures o el que pugui ésser pi tjor no poder 
liquidar las nòmines dels funcionaris i dels trebal ladors. 
Al capítol d’ingressos, a la funcional 11201, la pa rtida del IBI, s’ha 
augmentat una quantitat molt mes elevada de la reia l, ja que es va 
aprovar un augment del tipus impositiu del 0,55 al 0,62, i segons 
vosaltres suposava un augment de uns 300.000 €, ja veiem que l’augment 
ha sigut de 600.000 €. Es clar que en aquests press upostos aquesta 
nova quantitat es falsa. 
A la funcional 28201. Impost de construccions, s’ap rova una quantitat 
que es impossible recaptar, per molt que vulgueu ca stigar al 
contribuent amb un augment sangrant del impost de l a construcció. Ens 
trobem a un moment delicat de la economia, moltes f amílies tenen 
problemes per arribar a final de mes, moltes tenen la il·lusió de 
poder construir una petita casa o comprar un pis pe r deixar de pagar 
lloguer, vos vull recordar que a dia d’avui el sect or de la 
construcció passa per uns moments delicats, i no és  de rebut augmentar 
aquest impost amb un 60%, ja que lo únic que feu es  augmentar el cost 
de la construcció, augmentar el preu de venta, i au gmentar las 
dificultats de las famílies per poder accedir a las  vivendes, ja que 
tots els costs repercuteixen al comprador final. El s joves que es 
volen emancipar vos ho agrairan. I el que també es clar es que aquesta 
quantitat està inflada. 
La funcional 31201. Taxa llicencia urbanística es t roba també inflada. 
La funcional 31007. Apareix novament amb la intenci ó de anar sumant 
quantitats per quadrar els números. 
Funcional 34006. Ingressos de guarderia passa el ma teix que he dit 
abans. 



Funcional 39103. Multes infracció urbanístiques no s’ha recaptat ni un 
Euro aquest any passat, a les hores aquesta partida  tindria que 
desaparèixer. 
I també el que tenim clar es que hi heura partides de subvencions que 
no s’ingressaran. L’any 2007 manquen d’ingrés de me s o manco 350.000 € 
de subvencions. 
Al capítol de les despeses de l’Ajuntament ens preo cupa l’augment del:  
Capítol 1 de personal sense tenir en compte el que suposarà amb tenir, 
si qualque dia es té, la Valoració dels Llocs de Tr eball, de moment 
s’han pressupostat uns complements de productivitat , que suposa un 
augment de sou encobert, i això es il·legal, emperò  el Batle ja sabrà 
el que fa. 
Capítol 2. Compra de bens i serveis un augment d’un  23% amb un muntant 
de 8.179.100 €. Podem treure dintre de les despeses  lo següent: 
Funcional 011 amb el codi 91303. Amortització prést ec des nou. 362.000 
€. 
Capítol 4. Benestar comunitari. 
Funcional 440 amb el codi 22700. Neteja i acondicio nament, un augment 
de 300.000 €, i demano com es menja això, s’assigna rà aquesta 
quantitat directament al actual concessionari? 
Funcional 454. Festes populars 412.000 € i visca la  pepa. En semblava 
recordar que aquesta quantitat s’havia de rebaixar,  però el que es 
segur es que no bastarà ja que l’any passat es va s uperar amb un 20%. 
Al capítol 5 a la funcional 510 veiem que augmenten  las partides de 
reparació i manteniment de vies i obres i de parcs i jardins amb un 
muntant de 125.000 €, o sigui un 20% mes del que hi  havia l’any 2007. 
I els que ens preocupa que el manteniment del repet idor de la 
televisió baixa quan de cada dia es veu la televisi ó pitjor. 
El que està ben clar es que no s’han treballat aque sts pressuposts, 
basta analitzar las partides de les inversions per veure la poca 
dedicació que han tingut amb els pressuposts, i lo que es pitjor lo 
mal fet i desquadrats que es troben. 
Si al ingressos corrents hi posem els reals i desco mptem els ingressos 
de les contribucions especials, ens trobem que les despeses son 
superiors als ingressos; estan desquadrats; anem mo lt malament 
d’aquesta manera, lo qual ens demostra que no hi ha  cap tipus 
d’interès per dur endavant un exercici seriós i que  a la fi l’únic que 
es dura cap endavant es la paralització dels pagame nts dels proveïdors 
i dels sous dels treballadors amb el consegüent col ·lapse financer que 
a la llarg d’aquesta legislatura anirà augmentant a l mateix temps que 
anireu augmentant la pressió fiscal en detriment de ls ciutadans. 
I ara anem a repassar les inversions i com es volen  pagar: ... 
 
Tot això es nomes fent la lectura del acta del Ple del 13 de maig del 
2008 o sigui del Ple que va aprovar els pressuposts  del any passat, 
d’enguany i del proper any, ja que donam per descom ptat la dificultat 
per dur endavant l’aprovació d’uns pressupostos, ja  que heu demostrat 
la nul·la voluntat de ésser seriosos i escoltar tot  el que vos dèiem, 
només colliu la part que vos interessa per sortir c ap endavant i sense 
voler recapacitar, ni escoltar ni fe un acta de hum ilitat. Com ja vaig 
dir a l’anterior Ple, el pitjor queda per venir, i ara concretament 
m’he refereix a la situació econòmica. A partir del  primer de juliol 
del 2010 el Impost de Valor Afegit, mes conegut com  el IVA, puja i 
això afectarà directament al capítol 2 del pressupo st, o sigui a la 
despesa corrent, ja que tot el que va a aquest capí tol, exceptuant 
l’aigua que es consumeix als edificis municipals, a ugmentarà un 2 %, 
passant del 16 al 18%, per tant si no es prenen mes ures serioses de 
reducció d’aquest gasto corrent podreu preparar un augment al voltant 
d’uns 300.000 €. 
 



Com heu escoltat tot el que vaig dir aquell dia vos  esta passant avui. 
Lo que no es pot fer baix cap concepte es fer uns p ressupostos amb uns 
ingressos irreals, ja que aquest fet afecta directa ment a la liquidesa 
del Ajuntament, i aquest fet a acabat amb aquesta C ONCERTACIÓ OPERACIÓ 
DE TRESORERIA, nom que es correcta però que realmen t el que heu fet es 
una pòlissa de crèdit a un any per sortir d’aquesta  situació asfixiant 
que a la llarga es pa per avui i pobresa per demà, ja que la tindrem 
que tornar o prorrogar. 
 
Des de l’oposició no podem permetre tot aquesta man era de desgovern. 
Ens allunyen diferències ideològiques, però estaiem  d’acord amb una 
cosa. No podem permetre que aquesta legislatura din amiti la feina feta 
a les anteriors i hipotequi les futures.  
 
Per ajudar-vos tornem a presentar una sèrie de prop ostes per començar 
seriosament a reduir las despeses d’aquest Ajuntame nt 
 
- Reduir un 25% els sous corresponents al Batle i r egidors amb 
dedicació exclusiva i parcial als pressuposts del 2 010. 
 
- Major control de les hores extraordinàries i de l a despesa corrent. 
Cada regidor tindria que assumir que las factures q ue no tinguin 
partida pressupostaria es responsabilitat purament seva, i si no es 
pot pagar es la seva i única culpa. 
 
- Suprimir totes las actuacions que no es consideri n imprescindibles. 
Particularment es generarà estalvi mitjançant la co ntenció de las 
despeses destinades a publicitat, publicacions, com unicacions, 
material d’oficina, despeses de protocol i represen tació. 
 
- Anular el contracte amb l’empresa explotadora de la radio, ja que 
suposa un cost mes elevat que si la explotes l’Ajun tament. 
 
- Anular el contracte amb el cap de premsa. 
 
- Reduir els dies de festes. 
 
- Reduir el manteniment de las zones verdes. 
 
- Polítiques de compres mes eficients i controlades . 
 
- Pla d’estalvi energètic: reducció consum intern, criteris per la 
regulació de les temperatures màximes i mínimes als  edificis públics i 
horaris d’encesa i apagament, consum d’enllumenat p úblic (canviar las 
bombetes de las faroles de Cala Rajada per las bomb etes de baix 
consum), control exhaustiu dels temporitzadors d’en cesa i apagament 
dels vials, carrers i de les instal·lacions esporti ves.  
 
- Realitzar una anàlisi de las actuacions que manqu en per executat al 
llarg d’aquest any, establint una priorització de l as mateixes, 
senyalitzant las que podrien deixar-se de fer al ac tual exercici. En 
cap cas es retallarà las de caràcter social ni las que incentivin 
d’una manera directa l’activitat econòmica. 
 
- Elaborar un estudi que permeti conèixer el impact e dels contractes 
vigents o en tramitació als següents exercicis. 
 
- Accelerar la Valoració de Llocs de Treball per re vocar decrets de 
productivitat que s’adjudiquen sense cap tipus de m otius especial. 
 



La Sra. Maria Orts diu que li preocupa la situació econòmica, 
per això la moció està signada per tots els grups d e l’oposició. En 
l’any 2008 va votar a favor del pressupost, perquè estava en l’equip 
de govern, però s’havien de baixar les despeses cor rents a nivells de 
l’any 2007. S’han fet oferiments des del mes de febrer per a ar ribar a 
acords. S’ha d’emprar el romanent i retornar els pr éstecs que no s’han emprat. 
Però ara no hi ha liquiditat, la situació dels ingr essos és preocupant 
i la seva resposta davant això és fer un altre crèd it d’amagat de 
1.500.000 € i seguir gastant de manera desmesurada,  augmentant les 
despeses en 10% respecte a 2008, que ja eren elevat s i érem 
conscients. Tenim un problema estructural greu. Si no està aprovat el 
pressupost de l’any 2009, s’ha d’aplicar el pressup ost de l’any 2008, 
prorrogat, i si no hi ha partida, no es pot aprovar  la despesa. El 
regidor de l’àrea no pot gastar més del pressuposta t. No es compleix 
el pla de sanejament ni es respecta a l’oposició. E ls ingressos estan 
per sota de les previsions. El pitjor és que l’equi p de govern no 
s’adona (o no vol adonar-se i en aquest cas ho fa a mb alevosia) que no 
hi ha diners; hi ha un descontrol total de la despe sa i no es 
compleixen les mesures de sanejament aprovades per l’ajuntament ple  
Ha d’haver un canvi en l’actuació de l’equip de gov ern. S’ha de 
complir el pla de sanejament; s’ha de fer una audit oria externa per 
aclarir aquest descoltrol i que se’ns expliqui què es fa amb els 
préstecs. El Batle és el màxim responsable; ha de d onar una solució a 
aquesta situació. Per aquesta actitud de dolents ge stors del poble, el 
Sr. Batle es queda en minoria i amb les portes de l ’oposició tancades 
per a discutir sobre qualsevol assumpte econòmic fi ns que no vegem que 
aquesta tendència de malgastar els diners públics c anvia i molt. El 
Sr. Batle no té la nostra confiança ni la de la maj oria del ple. 
Almenys la nostra confiança no creo que la recuperi . L’oposició trenca 
qualsevol tipus de negociació econòmica amb l’equip  de govern. 
 

El Sr. Sebastià Sureda respon que s’està fent molta  demagògia. 
EU va aprovar el pla de sanejament. Sent membre de l’equip de govern 
va aprovar unes inversions. Per això ara no es comp rèn com pot dir que 
cal disminuir les despeses. Hi ha uns contractes qu e no es poden 
resoldre de forma unilateral. Hi ha uns compromisos  que cal complir: 
centre de dia, guarderia; neteja, recollida de fems , que es va aprovar 
estant EU en l’equip de govern i és dels més costos os. S’estan 
adoptant mesures per a rebaixar algunes despeses (r educció d’hores 
extres; augment de la productivitat). Hi ha un prob lema estructural, 
com en totes les administracions i difícilment es p odrien rebaixar 
algunes despeses. L’operació de tresoreria s’havia de fer i és una 
irresponsabilitat no aprovar els pressupostos.  
 

La Sra. Maria Orts respon que no ha negat mai que h agi aprovat 
el pressupost de 2008; quant al contracte de recoll ida de fems convé 
que s’aclareixi que la pujada està unida a una taxa , pel que es 
finança amb aquesta taxa. El problema és que s’ha a ugmentat la despesa 
del 2009. No hi ha mesures d’estalvi; no es complei x el pla de 
sanejament. 
 

El Sr. Mateu Melis diu que ha signat la moció per a  saber com 
estan els comptes municipals. 

Altra vegada ens trobam amb una altra sorpresa de c aire 
econòmic. No és la primera. Vull recordar que al di a de l’aprovació 
del REC, se ens du a plenari amb càrrec al romanent , quan clarament 
s’havia quedat amb carregar-ho al pressupost. Vàrem  quedar sorpresos, 
i avui hi tornam a quedar per aquest préstec de 1.5 00.000’-€ a curt 
termini. Crec que se ens hagués pogut informar a la  comissió del 
passat 30.09.09 i no haver de enterar-nos pels decr ets de Batlia. 



No tenim liquidessa, i si seguim així, no en tindre m amb molt de 
temps. Aquest préstec per pagar els excessos de des pesa corrent així 
ho confirmen. Vos ho va advertir al plenari amb mol t bon criteri el 
Regidor d’Hisenda. Ningú li ha fet cas. 

Com hem arribat a aquesta situació: la despesa corr ent va 
augmentar un 23 % el 2008. El 2009 augmenta un 10’7  % més, (873.000’-
€) fins avui, es a dir un  33% amb dos anys. Això n o hi ha cap 
Ajuntament que ho pugui suportar. A l’estudi econòm ic-financer, segons 
el que vareu aprovar, podieu gastar al capítol 2,  8.424.473’-€ i en 
duis gastats 9.052.000’-€ es a dir, 600.000’- més d el recomenat i 
873.000’- més que el 2008.  

Si amés davallen els ingressos, malgrat s’han pujat  els 
impostos, ens ha duit a aquesta situació  que xerra nt  clar, no tenim 
ni un duro.  

Segons el pla, per estalviar i restablir l’equilibr i 
pressupostari, exposa que s’han de pujar els impost os, però també posa 
que s’ha d’estalviar en despesa corrent. Si això ha gués anat així, 
estalviarien 330.000’-€, però si gastam mes en desp esa corrent (al pla 
econòmic hi ha 8.424.000’-€) i en gastam 9.052.000’ -€ i amés, recaptam 
menys que l’estimació, el resultat és catastròfic. 

L’oposició presenta algunes mesures (el més d’abril ) per tal de 
millorar la situació econòmica de l’ajuntament. Tor nar préstecs per no 
pagar interessos, retallada de la despesa supèrflua  o subjectiva, és a 
dir, la que podeu controlar, etc.  

Aquest préstec demostra clarament que l’ajuntament no té 
liquidessa, ja que s’ha fet amb l’únic objectiu de pagar la despesa 
corrent. Nosaltres no podem recolzar aquest desgave ll. No se veu cap 
voluntat de canviar aquesta dinàmica.  

Als  pressupostos del 2010 no figura partida de tor nar aquest 
1.500.000’-€, per que segurament se te pensat prorr ogar-ho.  

No podem permetre que segueixi aquesta dinàmica, i per tant, hem 
signat conjuntament l’escrit amb les mesures que se  proposen per tal 
tenir clar la situació i actuar en conseqüència. 
 
VI.-  PRECS I PREGUNTES .- El Sr. Joan Ferrer diu que li preocupa la 
situació econòmica de l’Ajuntament. Per això no far à cap preguntes 
fins que no estigui resolt aquest problema.  
 

La Sra. Maria Orts s’uneix a aquesta postura i diu que no farà 
cap pregunta mentre no hagi un canvi en la política  econòmica.  
 

El Sr. Mateu Melis també afirma el mateix, no farà cap pregunta 
perquè l’important és la situació econòmica.  
 

El Sr. Batle demana disculpes per si algun regidor pot sentir-se 
ofès per la seva intervenció en l’última sessió ord inària de 
l’ajuntament ple.  

Afegeix que estan fent tot el possible per aconsegu ir un canvi 
estructural.  

Finalment aconsella als regidors que llegeixin dos llibres: 
“L'economia humanista” i  
“Alegro ma non tropo”. 
 
 
 
 
 

No havent-hi més assumptes a tractar, de l’ordre de l Sr. Batle-
President s’aixeca la sessió a les vint-i-una hores  i trenta minuts. 

 


